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A Szovjetunió megnemtámadási 
szerzfidés megkötését javasolja 

A leszerelési értekezlet századik ülése Genfben 
Megbénult az angolszász 

diplomáciai gondolkodás — 
ez a vélemény alakult ki a 
szerdai tárgyalónap végezté-
vel a genfi ENSZ-palotában, 
különösen amikor ismere-
tessé vált, hogy 

a Szovjetunió újabb kez-
deményező lépést tett a le-
szerelési tárgyalásokon: 
megnemtámadási szerződés 
megkötését javasolta a 
NATO és a Varsói Szer-
ződés országai között. 
A 18 hatalmi leszerelési 

bizottság több mint három-
órás szerdai ülése ismét vi-
lágosan megmutatott három 
irányzatot: a szocialista or-
szágoknak a feszültség eny-
hítésére, az egyetemes lesze-
relés megvalósítására irá-
nyuló és konkrét javaslatok-
ban testet öltő törekvését, a 
semleges országoknak azt a 
szándékát, hogy korlátozott 
jelentőségű közvetítő indít-
ványokkal segítsék elő a 
megegyezést az atomfegyver-
kísérletek betiltására, végül 
a NATO-hatalmak merev, 
hidegháborús vonalát, jólle-
het 

a szerdai nyugat-európai 
lapok többsége az AFP 
washingtoni jelentése alap-
ján már beharangozott bi-
zonyos várható amerikai 
engedményeket. 

Az elsőnek felszólaló Foster 
amerikai küldött és az an-
gol Godber. aki a szerdai 
ülés utolsó szónoka volt, egy-
aránt vádaskodó hangnemű 
beszédet mondott, de Fo6ter 
kijelentette, hogy az Egye-
sült Államok kész 

•minden fontosabb kér-
désről adok-veszek alapon 
tárgyalni* 

ü j lehetőségekről. Megfigye-
lők egyetértenek abban, hogy 
ez a helyszíni ellenőrzések 
számára is vonatkozik, s itt 
nyolcnál kevesebb ellenőrzés 
elfogadására történt célzás. 
E két felszólalás igen sötét 
keretet adott volna az ülés-
nek, ha három semleges kül-
döttségvezetőn kívül nem 
mond beszédet Kuznyecov, a 
bzovjet küldöttség vezetője. 

Kuznyecov hangsúlyozta, 
hogy 

a szovjet küldöttség a leg-
utóbbi események elemzé-
se alapján javasolta a kül-
földi stratégiai támaszpon-
tok megszüntetését. 

Az a helyzet alakult ki 
ugyanis, hogy mig a Szov-
jetunió saját területén he-
lyezi el a stratégiai atom-
fegyvereit, addig a hasonló 
jellegű amerikai fegyverek 
zöme az Egyesült Államok 
határain kívül található. 

Az amerikaiak maguk be-
ismerték. hogy 

több mint kétezer külön-
böző rendeltetésű katonai 
támaszpontjuk van külföl-
dön. 

Ezek földrajzi elhelyezése 
önmagában is sokat mondó 
— állapította meg Kuznye-
cov. 

Az amerikai támaszpontok 
két gigászi stratégiai fél-

körbe fogják délről és 
északról a Szovjetuniót. 

valamint a többi európai és 
ázsiai szocialista országot. E 
támaszpontok veszélyeit azok 
az országok is felismerték 
már, melyek területüket ilyen 
célokra rendelkezésre bocsá-
tották. Az angolok világosan 
látják, hogy a Holy Loch-i 
támaszpont egy cseppet sem 
növelte a szigetország biz-
tonságát. Kuznyecov ezután 

a józan belátás példája-
ként említette Iránt, 

amely kötelezte maigát, hogy 
nem tűr meg területén ide-
gen támaszpontot. 

A Varsói Szerződés és a 
NATO-államok közti meg-
nemtámadási szerződésre vo-
natkozó javaslatát terjesz-
tette ezután elő a szovjet 

külügyminiszter-helyettes. 
Elmondotta, hogy e szerző-
dés gondolatát a szocialista 
országokon kívül Brazília, 
az EAK, Nigéria és Etiópia 
is támogatta. Sőt, 

Kennedy elnök is kijelen-
tette 1962. október 27-én, 
hogy kész megvitatni a két 
katonai-politikai csoporto-
sulás közötti feszültség 
csökkentésének ilyen út-
jait. 
A tervezet a következő 

pontokat tartalmazza: 

OA Varsói Szerződés 
és a NATO tagálla-

mai ünnepélycsen megfo-
gadják, hogy tartózkodnak 
a katonai erőszak alkalma-
zásától, illetve az ilyen 
erőszakkal való fenyegető-
zéstől mind egymással 
szemben, mind általában. 

O összes vitás kérdé-
seiket kizárólag bé-

kés úton, tárgyalásokkal 
oldják meg. 

O Vitás esetekben ta-
nácskoznak egymás-

sal a szükséges teendőkről. 

OA megnemtámadási 
szerződés mindaddig 

érvényben marad, amed-
dig a Varsói Szerződés, il-
letve az Eszakatlanti Szer-
ződés fennáll. 

©A szerződést ratifi-
kálni kell és a ratifi-

kációs okmányokat az 
ENSZ főtitkáránál kell le-
tétbe helyezni. 
A leszerelési értekezlet 

szerdai ülésén felszólalt há-
rom semleges ország — In-
dia , Svédország é s E t ióp i a 
— képviselője. Mindhárman 
az atomfegyver-kísérletek, il-
letve a helyszíni ellenőrzés 
kérdésével foglalkoztak. Lali 
indiai küldött azt javasolta, 
hogy 

most állapodjanak meg a 
helyszíni kiszállások vala-
milyen kompromisszumos 
számában. 

egy év múlva pedig módo-
sítsák ezt a számot a szük-
ségnek és a tapasztalatok-
nak megfelelően. Alemayehu 
etiópiai küldött amellett fog-
lalt állást, hogy most kössék 
meg a kísérleteket betiltó 
egyezményt minimum há-

Kuznyecov vendéi ül látta 
az amerikai es angol kiidolíseg vezetője! 

rom helyszíni kiszállás biz-
tosításával, majd 

esetenként vizsgálják meg 
egy-egy kiszállás szüksé-
gességét maximum évi 
nyolc helyszíni ellenőrzé-
sig. 

A semleges felszólalók támo-
gatták azt az elvét, hogy 

először jöjjön létre politi-
kai megegyezés és azután 
döntsék el a technikai 
részletkérdéseket. 
A genfi leszerelési érte-

kezlet szerdai, 100. ülésén 
összesen hat beszéd hang-
zott el. Csütörtökön a kül-
döttségek nem hivatalos, zárt 
megbeszélést tartanak, amely-
ről semmiféle tájékoztatást 
nem adnak. A következő 
rendes ülés pénteken dél-
előtt lesz. 

A SZEGEDI HEVIZ 
SORSA ÉS JÖVŐJE 

Ülést tartott 
az Elnöki Tanács 

A Népköztársaság Elnöki 
Tanácsa szerdán délelőtt 
ülést tartott, amelyen elfo-
gadta és határozattá emelte 
Baranya megye területén 4, 
Somogy megye területén 3 
közös községi tanács szerve-
zésére tett javaslatot. Az ülé-
sen a továbbiakban honosí-
tási, visszahonosítási, vala-
mint egyéb, folyamatban le-
vő ügyeket tárgyaltak. 

Mostanában felkapott téma 
a szegedi hévíz. Cikkezik ró-
la a sajtó, ráirányítja a ka-
merát a televízió, de legtöb-
bet mégis a szegediek disku-
rálnak róla. Szenvedélyesen 
és türelmetlenül verik a va-
sat gyűléseken, megbeszélé-
sekén és egymás ' között, 
mert bosszantja őket az új-
szegedi ligetben felhömpöly-
gő gőzoszlop, olyan prakti-
kus meggondolás alapján, 
hogy ne engedjük a Tiszába 
a kincset, vezessük be az ál-
dott jó melegvizet a lakások-
ba, az uszodába, és élvezzük 
jótékony hatását. Úgyis ke-
vés a tüzelőnk, a szenünk, ne 
prédáljuk el ezt a gazdagon 
buzogó energiaforrásunkat! 
Sokan mulasztásokat fine-
szelnek és felelősséget emle-
getnek — lássuk hát: mi a 
szegedi hévíz sorsa és jövő-
je? 

Tájékoztató cikkünket Ár-
vái Józsefnek, a városi ta-
nács vb elnökhelyettesének 
információja alapján írtuk 
meg. 

Az ipari városok, sűrűn la-
kott települések levegőjét ál-
landóan szennyezi a gyárké-
ményekből és lakóházakból 
kiáradó füst és korom, ezért 
a tervezők az ú j települések 
tervezésénél nagy gondot 
fordítanak a korszerű fűtés-

Korom Mihály vezérőrnagy 
látogatása megyénkben 

Korom Mihály vezérőr-
nagy, az MSZMP Központi 
Bizottságának póttagja, a 
Határőrség országos parancs-
noka szerdán megyénkbe lá-
togatott. Délelőtt felkereste 
az újszegedi Haladás Ter-
melőszövetkezet vezetőit és 
tagjait, akikkel a közös gaz-
daság helyzetéről beszélge-
tett, majd megtekintette a 
gazdaságot. Megelégedéssel 
vette tudomásul a termelő-
szövetkezet eredményeit 

Délután Szegeden, a me-
gyei tanácsháza nagytermé-
ben egy gyűlésen vett részt, 
amelyen megjelent Bódi 
László országgyűlési képvise-
lőjelölt is. Kelemen Miklós, 
a megyei párt-végrehajtóbi-
zottság tagja nyitotta meg a 
gyűlést, majd Korom Mi-
hály elvtárs mondott beszé-
det. Este Korom elvtárs 
Mindszentre utazott, ahol az 
időszerű politikai feladatok-
ról tartott tájékoztatót 

Segítség az orvostudománynak 

Kuznyecov első külügymi-
niszter-helyettes, a tizen-
nyolchatalmi leszerelési ér-
tekezleten résztvevő szovjet 
küldöttség vezetője szerdán 
ebéden látta vendégül Willi-
am Fostert és Joseph God-
bert az amerikai, illetve az 
angol küldöttség vezetőjét. 

Részt vett az ebéden a 
Genfben tartózkodó Humph-
rey amerikai demokratapár-
su-szenator is. 

Foster a délutáni órákban 
repülőgépen Washingtonba 
utazott. Látogatását ugyan 
magánjellegűnek minősítik 
— egy doktori diplomát vesz 
át —, hírügynökségi jelen-
tések azonban rámutatnak, 
hogy washingtoni tartózkodá-
sa alatt feltétlenül alkalma 
lesz beszámolni Kennedy el-
nöknek a genfi tárgyalások 
helyzetéről. 

Foster vasárnap este é r -
kezik vissza Genfbe. 

A Fővárosi Finommechanikai Vállalatnál több érdekes 
ipari műszer és közhasználati cikk sorozatgyártását kezd-
ték meg. Ezek közül kiemelkedik a termisztoros hőmér-
sékletmérő, amely az emberi test hőmérsékletét 0,5 Cel-
sius-fok pontossággal 5—6 másodpercen belül kimu-
tatja. Képünkön. Rolléder Lajos, a vállalat technikusa 

ellenőrzi a termisztoros hőmérsékletmérő működését 

Olaj, gáz, hévíz * 

Gyorsan kamatozó 
befektetés 

* 

A mi adottságaink 
* 

Miért késik 
a hasznosítás? * 

Az első intézkedések 
* 

Pillantás a jövőbe 
módok kidolgozására. Egész-
ségügyi és gazdaságossági 
okok miatt mind nagyobb a 
kisebb szennyezést okozó fű-
tőanyagok — olaj, gáz stb. 
—, valamint az energiát hor-
dozó hévizek jövője. 

Egy kút megfúrása közel 
négymillió forintba kerül, 
egy ugyanolyan fűtési kapa-
citású kazántelepre hétmilli-
ót kell fordítani, s működé-
séhez évente ötszáz lakás fű-
tése esetén 300 vagon 4000 
kalória fűtőértékű szenet kell 
felhasználni. Ennek ára, fel-
használási és szállítási költ-
sége óriási megtakarítás egy 
kút esetében is, s méginkább 
érzékelhető a hévíz előnye, 
ha figyelembe vesszük, hogy 
beruházási költségei .— 
komplex vízhasznosítás ese-
tén — két-három esztendő 
alatt megtérülnek. 

Szeged nagyon szerencsés, 
mert a kutatók és szakem-
berek véleménye szerint 
igen gazdag geotermikus 
energiában, s ezt bizonyítja 
az újszegedi kút is, mely 
1900 méter mélységből per-
cenként 1500 liter 00 C-fo-
kos vizet hoz fel, s naponta 
mintegy 1100 köbméter me-
tángázt. 

Több szakember, tudós 
nyilatkozott a szegedi hévíz 
értékéről és a benne rejlő le-
hetőségekről, és arról, hogy 
érdemes itt kísérletezni a 
komplex hasznosítással. Eh-
hez a város eddig is sok se-
gítséget kapott, az Országos 
Víziigvi Főigazgatóságtól és 
a MÉLYÉPTERV mérnökei-
től, tervezőitől. 

Hogy miért tekintik kísér-
léti jellegűnek a szegedi hé-
víz hasznosítását, arra az az 

, egyszerű magyarázat, hogy 
J még sehol az országban 
' nincs olyan hévforrás, ame-
j lyet komplex módon, ener-
i giáját teljes mértékben ki-
' aknázva működtetnének, te-

hát Szegeden tervezik ennek 
útját-módját megtalálni. Az 
újszegedi kút vizének és hő-
energiájának teljes felhasz-
nálásához egész hasznosítási 
komplexumot kell kidolgoz-
ni — melyben az első igény-
bevételen. a fűtésen túl, ben-
ne lesz a mezőgazdasági, für-
dőzési, gyógyászati és me-
legvíz-szolgáltatási program, 
de még a gáz kiválasztási és 
tüzelési módja is. 

Miért nem hasznosították 
eddig az ősz óta elfolyó for-
róvizet Üjszegeden; s mi lesz 
ennek a sorsa, jövője? 

Az előbbiekben ismertetett 
hasznosítási terv elkészítése 
természetesen időt vesz 
igénybe, melynek kidolgozá-
sához a feltört víz mennyisé-
gének, összetételének és hő-
fokának ismerete hiányában 
nem lehetett és nem is volt 
szabad hozzáfogni. A vizsgá-
latok során kiderült, hogy a 
<vízben többek között nagy 

mennyiségű kalcium is van, 
aminek a lerakodási mérté-
két még tanulmányozni kell, 
hogy megállapítsák: beköt-
hető-e a kút közvetlenül 
csővezetékbe, vagy hőkicse-
rélő és ülepítő benrendezést 
kell építeni. Nem ismeretes 
még a kút biztonsága sem, 
vagyis az, hogy lehet-e rá 
nyugodtan építeni, befektet-
ni, tartósan megmarad-e ez a 
vízhozam. Van-e lerakódás 
a cső belsejében és milyen 
mértékű, nem dugitja-e majd 
el? Miből származik a lite-
renkénti 0,8 milligrammos 
vas tartalom — mely a nor-
málisnak háromszorosa! —, 
természetes tartalma-e a víz-
nek, vagy a köpenycső anya-
gát oldja? Hogyan lehet ki-
választani a gázt a vízből? 
— ilyen és ehhez hasonló 
kérdések várnak megoldásra 
a gyakorlati hasznosítás 
előt t 

Elhangzottak elhamarko-
dott vélemények, de azt a 
kockázatot senki sem vállal-
hatja, hogy amíg ezekre a 
kérdésekre végleges válasz 
nincs, milliókat fektessenek 
be. Vagy itt van a fürdő. A 
metángázos vizet nem lehet 
a medencébe engedni, sem 
a fűtőhálózatba, mert — 
életveszélyes. Az öltözőkben 
a levegő 5 százalékos metan-
gáz-tartalma esetén már lég-
robbanás veszélye fenyeget-
ne, de a medencéből elilló 
gáz is szerencsétlenséget 
okozna. 

A meleg vizet tehát csak 
akkor lehet fűtésre, fürdő-
zésre és egyéb célokra fel-
használni, ha ezektől az 
anyagoktól — gáz, vas. kal-
cium stb. — megtisztítják. 
Készül a tanulmányterv — 
éspedig soron kívül — a 
MELYÉPTERV-nél, s hogy 
milyen nagy fontosságot tu-
lajdonítanak az ügynek, ar-
ra jellemző az Országos Mii-
szaki Fejlesztési Bizottság és 
a Vízügyi Főigazgatóság se-
gítő magatartása is. A terve-
zés költségeit — minthogy 
arra a tanácsnak nem is volt 
fedezete — az Országos Víz-
ügyi Főigazgatóság magára 
vállalta, a tanulmánytervet 
pedig májusban átadják. A 
konkrét műszaki tervezés 
csak azután kezdődhet meg. 

A víz közben folyik . . . 
Igen, sok víz elfolyik még 

addig, amíg okosan hasz-
nunkra tudjuk fordítani. De 
mégsem annyi, mint most. A 
vízhozamot hamarosan csök-
kentik v — huzamosabb idő-
re —, s a végleges felhasz-
nálásig mintegy percenkénti 
5—600 literre szorítják visz-
sza. Az így kifolyó vizet csö-
veken közvetlenül a Tisza 
árterületére vezetik, hogy-
ne gőzöljön és ne terhelje a 
Torontál téri szivattyú-tele-
pet 

A szegedi hévíz jövőjére is 
érnek az elképzelések. Az 
újszegedi kút vagy 4—500 la-
kás, vagy közintézmények 
fűtését, ugyanakkor hatal-
mas hajtatóházak üzemelte-
tését bírná el, de ellátna 
használati melegvízzel több 
ezer lakást is, továbbá gyógy-
fürdőt és uszodát — lépcső-
zetes felhasználásban. Egy 
másik kutat a Vértanúk te-
rén épülő lakótelep számára 
szeretnének megfúrni. 

Ezek a kutak útmutatást 
adnának a geotermikus ener-
gia jövőben mind kiterjed-
tebb hasznosításához, s ezek-
nek tapasztalatai alapján 
születhetne meg a komplex-
hasznosítás legcélszerűbb 
módja. 

Sz-


